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آرمان ملی- محمدسیاح: دولت در لایحه 
بودجه سال آینده اخذ مالیات از صادرات موادخام 
و نیمه خــام صنعت فــولاد را هدفگذاری کرده 
اســت. در اقع اگرچه دولت سیزدهم در جریان 
بودجه نویســی بر افزایش درآمدهای دولت از 
مالیات تاکید کرده تا بتواند با تکیه بر ابزارهای 
مالیاتی از تکرار کسری بودجه جلوگیری کند، 
اما نکته ای که در این موضوع حائز اهمیت است 
عدم توجه بودجه نویسان به نقش صنایع فولادی 
در منابعی ارزی است که واحدهای زنجیره فولاد 
در خلال سال های تحریم برای دولت به ارمغان 
آورده اند. در این رابطه باید توجه داشــت اینکه 
دولت ها در خلال این ســال ها تمام تلاش خود 
را برای حمایت از زنجیره فولاد آن هم از طریق 
برخــورداری از  مواداولیه، انــرژی و نیروی کار 
ارزان به کار گرفته اند منابع ارزی است که از سوی 
فولاد حاصل شده است، موضوعی که به اعتقاد 
کارشناسان اخذ مالیات از صادرات محصولات 
زنجیره فولاد به دلیل افزایش هزینه های تولید 
و کاهش رقابت پذیــری در بازارهای جهانی نه 
تنها کاهش صــادرات را رقم خواهــد زد بلکه 
اساسا تحقق اهداف سند چشم انداز برنامه ششم 
برای دســتیابی به تولید 55 میلیون تن فولاد 
که در این راســتا صادرات بیش از 30 میلیون 
تنی محصولات فولادی پیش بینی شــده را نیز 
تحت العشــاع قرار خواهد داد. رضا شهرستانی، 
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران در این باره بــه »آرمان  ملی« گفت: تعیین 
مالیات بر صادرات موادخام و نیمه خام اشــتباه 
محض اســت چراکه معمولا تعرفه گذاشــته 
می شــود، یعنی برای حمایــت از تولید داخلی 
بســتگی دارد که روی چه موادی چه تعرفه ای 
برای صــادرات آن تعیین کننــد! او ادامه داد: 
اصل بر این اســت که باید کل زنجیره را درنظر 
گرفت و دید که کدام بخش از زنجیره بیشترین 
منفعت و ارزش افزوده را ایجــاد می کند و برای 
آن قســمت و بالادســتی هایش تعرفه گذاری 
صورت گیرد. البته تعییــن تعرفه در این بخش 
هم به مقدار حجم نیاز پایین دســتی ها بستگی 
دارد؛ یعنی اگر در بالادستی مازاد داشته باشیم 
می توانیم صادرات انجام دهیــم ولی اگر دچار 

کمبود باشــیم باید برای صادرات تعرفه تعیین 
شود. شهرســتانی اضافه کرد: اگر کل زنجیزه 
فولاد را بررسی کنیم که شــامل بخش ذوب و 
تولید شمش یا اسلب می شــود؛ بخش تولید و 
تحویل شمش ارزش افزوده ایجاد می کند ولی در 
بخش نورد طویل نظیر میلگرد یا تیرآهن به دلیل 
حمایت کشــورهای واردکننده و مصرف انرژی 
کمتر هزینه ساخت نورد پایین تر است و می توان 
روی محصولات نهایی طویــل مانند میلگرد و 

تیرآهن تعرفه گذاشت. 
 تعرفه پلکانی 

این عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران تاکیدکرد: بنابرایــن می توان برای 
صادرات شمش بالادســتی ها تعرفه گذاری و از 
تولید شــمش حمایت کنیم. در بخش تختال 
این موضوع تا بخش نورد باید مورد حمایت قرار 
بگیرد و علت آن هم این است که ورق ها دارای 
ارزش افزوده زیادی هســتند و هزینه ساخت 
کارخانه نورد ورق زیاد اســت و معمولا کشورها 
تمایل به واردات این محصول دارند و به همین 
دلیل هم می توان در این بخش تعرفه پلکانی از 
بالادستی تا بخش اسلب درنظر گرفت. او ادامه 
داد: حتی می توان تعرفه ورق و اســلب را صفر، 
آهن اســفنجی بالادســتی پنج درصد، گنداله 

10 درصد، کنســتانتره 15 درصد و ســنگ را 
20 درصد تعیین کرد چراکه در ســنگ کمبود 
وجود دارد. به نظرم این بهترین رویه ای اســت 
که می توان انجام داد و گذاشتن مالیات اشتباه 
محض است چراکه این موضوع قرار است به قانون 
تبدیل شود. شهرستانی افزود: با تغییر تعرفه ها 
می توانیم خودمان را با تغییر شــرایط داخل و 
قیمت های بین المللی و شرایط فولاد در جهان 

تطبیق بدهیم.
 ادعای کاهش تولید فولاد

این عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران ادعا کرد: اگر این مالیات ها وضع شود 
از نظر من شــاهد کاهش تولید فولاد در ایران و 
تعطیلی بسیاری از شرکت ها خواهیم بود؛ هرچند 
که دولت سعی دارد با اخذ این مالیات در راستای 
رفاه مردم گام بردارد، اما ایــن اقدام با تعطیلی 
صنعت برای مردمی  که کار نداشــته باشــند و 
نتوانند خودشــان مالیات شان را پرداخت کنند 
باعث می شود نه مالیات به دست دولت برسد و 
نه خدماتی که دولت با گرفتن مالیات می خواهد 
ارائه دهد، محقق شــود. شهرستانی تاکیدکرد: 
مسلما در صورت وضع این مالیات قیمت تمام 
شده برای پایین دســتی ها افزایش چشمگیری 
خواهد داشت و احتمال رقابت حتی با محصولات 

مشابه داخلی از بین می رود. او اضافه کرد: خطر 
بزرگتر این است که با وضع این مالیات و به تبع 
آن کاهش تولید و تعطیلی واحدهای صنعتی و 
تولیدی فولاد، ایران از تولیدکننده و صادرکننده 
به یک واردکننده تبدیل شود که این اتفاق قطعا 
به نفع کشور و صنعت بزرگ فولاد نخواهد بود و 
امیدوارم این موضوع در جریان بررســی لایحه 
بودجه مــورد توجه قرار بگیرد و اصلاح شــود. 
صنعت فولاد کشــور یکی از بزرگترین صنایعی 
محسوب می شود که در حال حاضر فعال است 
که در شــرایط فعلی هم با مشــکلات عمده و 
جدی ای نظیر تامین انرژی مواجه است و همین 
موضوع بعضا روی میزان تولید نهایی اثرگذاشته 
اســت. به تبع با افزایش مالیات و تعیین مالیات 
صادرات بسیاری از شرکت های فعال کوچک با 
رشد هزینه ها از چرخه صادرات باز خواهند ماند 
و این رویه با کاهش توان رقابت داخلی تشدید 
و رشد صنایع را متوقف خواهد کرد. حال اینکه 
میزان تولید فولاد در افــق 1404 بر تولید 55 
میلیون تن فولاد در ســال هدف گذاری شده و 
با مشکلات حاضر هم رسیدن به این عدد دور از 
ذهن است چه برسد به اینکه دولت مالیات 40 
درصدی برای صــادرات محصولات این صنعت 
وضع کند. چراکه هزینه هــای تولید را افزایش 
می دهد و ایــن موضوع به رشــد قیمت نهایی 
محصولات منجر می شــود که قدرت رقابت را 
چه در بازار داخلی و چه در بازار خارجی از بین 
می برد و حتی می تواند باعث تعطیلی و کاهش 
تولید هم بشود. به همین دلیل است که مخالفان 
تعیین مالیات صادرات بــر محصولات فولادی 
معتقدند دولت باید برای حمایت از صنعت فولاد 
به جای وضع مالیات با توجــه به وضعیت تولید 
زنجیره فولاد از تعرفه گذاری اســتفاده کند که 
هم منطقی تر است و هم به رویه تولید و صادرات 
آسیب نمی زند. قطعا با رویه ای که دولت در پیش 
گرفته آسیب های جدی ایی به این صنعت وارد 
خواهد شد که نمی توان از آن چشم پوشی کرد 
به همین دلیل فعالان ایــن صنعت امیدوارند تا 
در جریان بررسی لایحه بودجه سال آینده این 
موضوع مورد توجه قرار بگیرد تا راه توسعه این 

صنعت رونق بیشتری به خود بگیرد.

بررسی های کارشناسان از نقاط ضعف بودجه نشان می دهد:

پوشش چالش ها زیر آرایش عروس بودجه
آرمان ملی: بودجه ســال آینده با وجود تمامی  پیش بینی ها 
و وعده هایی که تیــم اقتصادی دولت در خصــوص اصلاح نظام 
اقتصادی و اجتناب از کسری بودجه و در نهایت استقراض داده بود 
از سوی سیدابراهیم رئیسی؛ رئیس جمهور دولت سیزدهم تقدیم 
مجلس شد. بودجه ای که برخلاف تمامی  ادعاهای مطرح شده که 
موافقان آن را انقباضی عنوان می کنند اما به اعتقاد کارشناســان 
در این بودجه با حذف ارزترجیحی تنها سهم مردم منقبض شده 
و سیاستگذاران متوجه نیستند با شوک های قیمتی تولید و رابطه 
مردم با دولت دستخوش چه تغییراتی خواهد شد. موضوعی که به 
گفته تحلیلگران در این بودجه عدم اولویت بندی هزینه ها در شرایط 
رکود اقتصادی به وضوح دیده می شــود و به جای اصلاحات فقط 
سعی در بزک کردن و آرایش عروس زشت بودجه شده تا بدی ها و 

چالش های آن کمتر نمایان شود.
 بودجه با واقعیت ها هم خوانی ندارد

 بهروز  هادی زنوز، کارشناس اقتصاد کلان با عنوان اینکه بودجه 
1401 بــا واقعیت های اقتصادی همخوانی نــدارد؛ می گوید: یک 
نگاه غیرکارشناسی نسبت به بودجه سال آینده در سازمان برنامه 
دیده می شود. او اظهارکرد: این بودجه باعث افزایش شکاف میان 
درآمدها و هزینه ها و در نهایت کســری بودجه خواهد شد. به نظر 
می رسد به جای اصلاحات فقط سعی در بزک کردن و آرایش عروس 
زشت بودجه داشته اند تا بدی ها و چالش های آن کمتر هویدا شود. 
او ادامه می دهد: بودجه سال 1401 در شرایط نااطمینانی سیاسی 
و اقتصادی و وضعیت رکود تورمی  بسته شده، ضمن اینکه عملکرد 
بودجه سالجاری هم کسری بالایی داشته است. در بودجه 1401 
به ســمت هزینه هایی مانند کمک به صندوق های بازنشستگی یا 
تعدیل حقوق معلمان رفته اند که شکاف میان درآمدها و هزینه ها 
را برای دولت افزایش می دهد. او ادامه داد: البته در درآمدها برای 
جبران تمهیداتی اندیشیده اند از جمله افزایش نرخ انواع مالیات ها 
و تغییر نرخ خدماتی مانند قیمت آب، برق، بنزیــن و... اما به نظر 
نمی رسد که بتوان این درآمدها را محقق کرد و شکاف هزینه و درآمد 
را پوشش داد. این کارشناس گفت: افزایش بودجه برخی بخش ها 
مبتنی بر مطالعه کارشناســی، یا قدرت پرداخت مردم یا تحلیل 
مشخصی از بهبود شــاخص های اقتصادی نیست. در بودجه سال 
آینده مالیات  ۶2 درصد رشد کرده اما با وضعیت اقتصادی موجود و 
سبک بودجه ریزی تطابقی ندارد. چرا که دولت نمی تواند این میزان 
مالیات را در شرایط رکود اقتصادی تامین کند. هیچ جراحی خاصی 
در بودجه دیده نمی شود و در عین حال هیچ اراده ای هم برای انجام 

آن در دولت مشاهده نمی شود، حتی درباره نفت.
 سازمان برنامه، درکی از اقتصاد ندارد

فرشاد مومنی اســتاد دانشــگاه علامه طباطبایی نیز در این 
رابطه می گوید: سیاســت گذاران نمی فهمند که با شــوک های 
قیمتی و حذف ارزترجیحی چه بر سر تولید ملی و رابطه حکومت 
و مردم می آید؟ وزارت بهداشــت باید بداند که دارو پفک نیست 
که اگر به دســت مصرف کننده نرســد به ما ربطی نداشته باشد. 
وزارت صمت چگونه در مقابل حذف ارز 4200 تومانی ســکوت 
می کند؟ با بقیه سیاست های تورم زا کمر خانوارها شکسته است 
و با گران شدن دارو این وضعیت بدتر هم می شــود. وی در ادامه 
افزود: کانون های بحران آفرین در اقتصاد سیاســی ایران از حدود 
متعارف فراتر رفته و این مســاله برای لایحه بودجه 1401 ابعاد 
اهمیت بیشتری را پیدا کرده اســت. وی گفت: اگر در دولت قبل 
طیفی از رسانه ها و کانون های قدرت ســعی می کردند نقص ها و 
ضعف های بودجه ریزی را صرفا متوجه قوه مجریه کنند، اما امروز 
ما پدیده بسیار نگران کننده و خطرناک حکومت یک دست مواجه 
هســتیم. حتی در دولت یکدســت نیز تجربه فاجعه آمیز دولت 
احمدی نژاد نشان داد. همچنین پارادوکس بزرگ دیگر این است 
که در شرایطی که پیچیدگی اقتصادی در اوج است، ائتلاف غالب 
بر روی یکی از بی کیفیت ترین تیم ها برای اداره اقتصاد ملی تفاهم 
کرده است. این استاد دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: امنیت 
داخلی با این وضعیت در معرض تهدید شدید حتی شدیدتر از بازه 
سال های ۹۶ تا ۹۸ قرار می گیرد. این کارشناس اقتصاد بیان کرد: 
3 معیار خرد و 5 معیار کلان در مورد بودجه وجود دارد و اصحاب 
رسانه باید کمک کنند که افشاگری ها در این راستا باشد. در سطح 
توســعه نیز ۷ معیار وجود دارد که که با موارد قبلی در مجموع به 
15 مورد می رسد. گزارش های دولت هم باید در همین جهت باشد 
و جای تاسف اســت که مجلس حتی در مورد یکی از این معیارها 
گزارشــی از دولت نمی خواهد. اولین مورد ابرتعیین کننده رابطه 
حکومت و دولت اســت. دولت باید گزارش دهد که در اثر اجرای 
این بودجه رابطه حکومت و مردم چه تاثیری می گیرد.  وی تصریح 
کرد: اگر سیاســت گذاران و به ویژه مجلس می خواهند کشــور را 
نجات دهند باید به عامل دوم که فاکتورهای مبادله و پیچیدگی 
است توجه کنند. گزارش های رسمی  وزارت صمت نشان می دهد 
که بین سال های ۶۷ تا ۸۷ این شاخص مبادله سقوط ۷0 درصدی 
داشته اند که بی سابقه ترین سطح سقوط در زمانی بوده که بودجه 
مصوب پارلمان داشتیم و بین سال های ۹0 تا ۹۹ نیز یک سقوط ۷0 
درصدی را در این شاخص مبادله تجربه کردیم. مومنی همچنین 
اضافه کرد: در حالی که میزان رشــد اقتصادی در سال ۹۷ معادل 
منفی 4.۹ درصد بوده نرخ رشد بخش به اصطلاح صنعت منفی ۹.۶ 
درصد بوده است یعنی بخشی که باید بار توسعه را به دوش بکشد 
به چنین انحطاطی افتاده است. چرا آمارهای واقعی ارائه نمی شود و 
با آمارهای بزک شده کار می کنید؟ در سال ۹۸ آمار رشد اقتصادی 
منفی ۷.۶ و صنایع و معدن منفی 1۶.۶ بوده است. یعنی بلایی که 
مناسبات تورم زا و رکودآفرین و فسادها ایجاد کرده است، ایران را 
تا این حد شکننده کرده است. وی ادامه داد: متغیر ابرتعیین کننده 
دیگر نگاه به تولید ملی است. سیاســت گذاران نمی فهمند که با 
شوک های قیمتی و حذف ارز ترجیحی چه بر سر تولید ملی و رابطه 
حکومت و مردم می آید؟ سومین فاکتور نابرابری های ناموجه است. 
بازارگرایی  مبتذل در مورد نقش های ضدتوسعه ای نابرابری های 
ناموجه هم حساسیت زدایی کامل کرده اند. حکومت گران به هیچ 
عنوان با متر عدالت کارهای خود را مورد بررســی قرار نمی دهند. 
چهارمین عامل آثار جهت گیری های سیاستی بودجه بر فساد است 
در دوره ای تنها ۸ دولت از ایران فاسدتر  بودند.  استاد دانشگاه علامه 
طباطبایی یادآور شد: فقط از دریچه حذف ارز 4200 تومانی رشد 
تورم کشور ۷.5 واحد بیشتر می شود یا.طبق اندازه گیری هایی که 
با نرخ تورم انتظاری خوشبینانه 45 درصدی انجام دادیم، در سال 
۹۹ میزان رانت مبادله شده ۷.5 برابر بودجه عمومی  کشور در سال 
1401 بوده اســت. تورم عارضه ای در کنار دیگر عارضه ها نیست، 
میزان مصرف گوشت از 12۷ کیلوگرم برای هر خانوار در سال ۶۶ 
به کمتر از ۶ کیلیوگرم در سال 1400 رسیده و مشخص نیست با 

حذف ارز 4200 تومانی تا کجا پیش روی کند.

گزارش

بــازار
خودروارزسکه و طلا

198.000.000کوییک 357.000.000Rدنا27.417دلار آمریکا12.700.000سکه امامی

338.000.000شاهین280.000.000پژو پارس31.105یورو13.050.000سکه بهار آزادی

304.000.000وانت زامیاد )آپشنال(270.000.000پژو 206 تیپ 40.1552پوند انگلیس6.820.000نیم سکه

190.000.000ساینا264.000.000رانا پلاس7464درهم امارات3.850.000ربع سکه

254.000.000سمند 180.000.000LXسایپا 1970111لیر ترکیه2.370.000سکه گرمی

300.000.000پژو 178.000.000SLX 405تیبا23.450دلار کانادا1.290.451هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

بنگاه ها
 بانکداری دیجیتال اولویت

 بانک ایران زمین
آرمان ملی: گســترش هــر روزه فضای مجازی 
و کاربــرد ابزارهــای الکترونیک در زندگــی روزمره 
باعث شــده تا نظام بانکی نیز  سیاســت های خود در 
ارائه خدمات را مبتنی بــر فضای مجازی تغییر دهند. 
موضوعــی که بانــک ایران زمین فعالیت نخســتین 
بانک دیجیتال کشــور را در آینــده نزدیک به عنوان 
یکی از مهمتریــن اولویت های خود عنــوان کرده و 
در این راستا راه اندازی سیســتم مدیریت کیفیت در 
مدیریت پشــتیبانی را نیز برنامه ریزی کرده اســت. 
سیدمحمدحسین استاد مدیــــر روابط عمومــــی 
بانک ایران زمین بــا بیان اینکه مشــتریان خواهان 
دریافت خدمات در مکانی هســــتند کــــه حضور 
دارند، می گوید: سیاست بانک ایران زمین در بانکداری 
دیجیتال به عنوان یــک بانکــداری مردم محور این 
اســــت که زمین بازی را مشتری مشخص می کند 
و باید خدماتی ارائه  شــوند که مشتری تقاضا دارد. او 
افزود: در حال حاضر  تعداد محدودی از خدمات مانند 
پرداخت قبض و خرید اینترنت به صورت غیرمســتقیم 
از طریق شبکه های اجتماعی به مشتریان ارائه می شود 
که شاهد استقبال خوبی از آن بودیم؛ اما این مهم را نیز 
باید مورد توجه قرار دهیم که هنوز امکان ارائه مستقیم 
خدمات بانکی در شبکه های اجتماعی فراهم نیست. 
همچنین فرهــاد اینالوئی معاون فنــاوری اطلاعات 
اظهارکرد: تمامی زیرســاخت های لازم جهت اجرای 
بانکداری دیجیتال فراهم شــده و بــه زودی از بانک 
ایران زمین به عنوان اولین بانــک دیجیتال به معنای 
واقعی رونمایی خواهد شد. وی همچنین نقش پرسنل 
را در پیاده ســازی بانکداری دیجیتال مهم، اساسی و 
کلیدی خوانده و منابع انسانی را فاکتور اصلی اجرای 
این طرح برشمرد. همگام با هدفگذاری این بانک برای 
فعالیت بانکداری دیجیتال زیرساخت های لازم برای 
ارتقای کیفیت و پشتیبانی مورد توجه قرار گرفته است. 
عبدالمجید پورسعید با اشاره به بحث استانداردسازی 
امور اجرایــی در بانک ها از افتتاح سیســتم مدیریت 
کیفیت در مدیریت پشتیبانی خبر داد و  بیان داشت: 
صنعت بانکداری در سال های اخیر پوست اندازی کرده 
اســت و در دنیای رقابتی امروز، انتظارات از بانک ها 
متفاوت از گذشته است، بنابراین تمامی امور در همه 
بخش ها باید با کیفیت و در نهایت دقت اجرا شود. وی 
بخش پشتیبانی بانک را یکی از حوزه های مهم بانک 
دانست و افزود: استقرار سیستم مدیریت کیفیت در 
این بخش می تواند در اجرای امور مطابق با استاندارد و 

بهبود عملکرد این حوزه موثر باشد.

امضای تفاهم نامه صندوق 
بازنشستگی بانک ها و بانک تجارت

آرمان ملــی: تفاهم نامــه مشــترک صندوق 
بازنشســتگی کارکنــان بانک ها و بانــک تجارت در 
خصوص پرداخت تســهیلات 50 میلیون تومانی به 
منظور تامین و رفع نیازهای ضروری بازنشســتگان 
منعقد شد. محمد ابراهیم آقابابائی مدیرعامل صندوق 
بازنشســتگی کارکنان بانک ها گفــت:  حفظ کرامت 
بازنشستگان و توجه به معیشت آنان مهم ترین دغدغه 
صندوق بازنشستگی بانک هاست. وی ضمن تاکیدکرد: 
برای پیشگامی در ارائه تسهیلات 50 میلیون تومانی، 
انتظار می رود سایر بانک های عضو نیز برای ارائه این 
خدمت، اعلام آمادگی کنند. همچنین  هادی اخلاقی 
مدیرعامل بانک تجارت از بازنشستگان بانک تجارت 
به عنوان آیینه خدمت صادقانه در این بانک یاد کرد و از 
اهتمام جدی این بانک برای خدمت به این قشر شریف 
خبر داد. اخلاقی ضمن تقدیــر از تلاش های صندوق 
بازنشســتگی کارکنان بانک ها در راستای خدمت و 
تکریم بازنشستگان، اعلام آمادگی کرد که این بانک 
برای حمایت از بازنشستگان در کنار صندوق خواهد 
بود. شــایان ذکر است پیشــنهاد ارائه این تسهیلات 
از ســوی صندوق بازنشســتگی کارکنان بانک ها به 
تایید هیات امنای صندوق رسید و شورای هماهنگی 
بانک ها نیز آن را مصوب کرد در حال حاضر مذاکرات 
میان صندوق و ســایر بانک های مشترک جهت عقد 
تفاهم نامه و اجرایی شــدن ارائه این تســهیلات برای 

بازنشستگان سایر بانک های مشترک ادامه دارد.

 استفاده از عناوین جعلی
 برای اختراع دیگران

آرمان ملی: پیگیری خبرهای اخیر مربوط به اختراع 
پاک کن ضدباکتریال که در رسانه ها با حاشیه های زیادی 
همراه بود نشان داد که نه تنها این خبر خود محل تردید 
دارد بلکه در آن برای داغ کردن خبــر از عناوین جعلی 
مانند دانشمندان ایرانی و شــرکت دانش بنیان و... نیز 
استفاده شده است و حتی بیش از ۶ سال قبل تر اختراع 
پاک کن، خودکار و نوشت افزار آنتی باکتریال ثبت شده 
و جوایز و تقدیرنامه های ملــی و بین المللی زیادی هم 
دریافت کرده اســت. خبری در رسانه ها منتشر شده که 
فردی با همکاری یک شرکت برای نخستین بار موفق به 
اختراع اولین پاک کن نانو آنتی باکتریال شده است، این 
خبر در نگاه اول به دلیل اســتفاده از تاثیر واژه تولید در 
جو کنونی کشــور و پرداختن به موضوع سلامت جامعه 
و همچنین سوءاســتفاده ای که از برخی واژه های کذب 
مانند اســتفاده از القاب شــرکت دانش بنیان و انتساب 
عنوان دانشمندان ایرانی به افراد فوق الذکر کرده، بسیار 
مثبت و خوشــایند جلوه کرد و بازتاب یافته اســت، اما 
حقیقت موضوع چیســت؟  بررســی ها  نشان می دهد 
که در ســال 13۹4 اختراع تولید پاک کــن، خودکار و 
سایر اقلام نوشــت افزار آنتی باکتریال از سوی »مهرداد 
عالی پورهریسی« به ثبت رسیده است و پیگیری ها نشان 
می دهد که از نظر کارشناســان در واقع اختراع ایشــان 
با توجه به جامعیت عنوان و هدف اختراع و مســتندات 
ضمیمه آن دربرگیرنده انواع مــواد آنتی باکتریال از نظر 
نوع مواد )نقره، روی و.....(، منشــأ مــواد )آلی، معدنی، 
گیاهی و...(، مقیاس مواد )نانو و غیرنانو( متناسب با مواد 
مختلف قابل اســتفاده در انواع متنوع نوشت افزار مانند 
پلی پروپیلن، پلی استایرن، پلیاتیلن، پلی وینیل کلراید، 
ترموپلاستیک رابر، جوهرها، رنگ ها و رزین ها و.... است 
که در ساخت انواع خودکار، پاک کن، علامت زن، مدادهای 
چوبی و پلیمری، تراش، مداد شمعی، رنگ های هنری و... 
به کار می روند، است. فارغ از این موضوع استفاده برخی 
افراد در تبلیغات رســانه ای از عناوین در حالیکه اساسا 
هیچگونه بررســی در خصوص صحــت موضوع صورت 
نمی گیرد زمینه سوءاستفاده را فراهم آورده است که باید 

مورد توجه مسئولان و البته رسانه ها قرار گیرد.

»آرمان ملی« از اعمال مالیات بر صادرات در صنعت فولاد را گزارش می کند:

کاهش ارزآوری فولادی ها با مالیات بر صادرات      
  تعرفه پلکانی به جای مالیات             تعرفه گذاری منطقی تر از وضع مالیات 

آرمان ملــی: افزایش قیمــت 1۸ درصدی 
محصولات 2 خودروساز بزرگ کشور در حالی با 
مصوبه ستاد تنظیم بازار اجرایی شد که همچنان 
حواشی مربوط به این اصلاح قیمتی همچنان ادامه 
دارد. درواقع اول آبانماه و پس از آنکه خودروسازان 
از افزایش قیمت محصولات خــود در طرح های 
جدیدی پیش فــروش و فــروش فوق العاده خبر 
دادند که بــا مجوز وزارت صمت صــورت گرفته 
بود. به فاصله 4۸ ساعت از این خبر رئیس جمهور 
به دلیل عدم هماهنگی این مصوبه با ستاد تنظیم 
بازار که پس از پایان دوره فعالیت شورای رقابت و 
البته حواشی که در خصوص عملکرد این شورا در 
حوزه خودرو مطرح بود از سوی سران قوا به عنوان 
مســئول تنظیم بازار خودرو معرفی شــده از لغو 
این مصوبه خبر داد. اما در نهایت با پیگیری های 
وزیر صمت که گام نخســت تحقــق وعده خود 
برای ســاماندهی صنعت خودرو را اصلاح قیمت 
می دانست با یکماه تاخیر و با مصوبه ستاد تنظیم 
بازار مجوز افزایش 1۸ درصدی قیمت محصولات 
دو خودروســاز بزرگ کشور صادر شــد. اگرچه 
همزمان ابلاغ این مصوبه که زمینه ریزش قیمت ها 
را در بازار فراهــم آورده بود ســاز مخالف برخی 
نمایندگان مجلس نواخته شد و بهارستان نشینان 
با سردادن شــعارهایی که ظاهرا با هدف حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان گفته می شــد افزایش 
قیمت ها را اجحاف در حق مــردم عنوان کردند. 
هرچند که در این شــعارها بیشتر سعی شده بود 
تا با غیرموثر معرفی کردن طرح وزیر صمت، طرح 
مجلس برای آزادسازی واردات را به عنوان طرحی 
با اهمیت و تاثیرگذاری بیشتر در صنعت خودرو 
معرفی کنند که پس از چندین بار رفت وبرگشت 
بین مجلس و شورای نگهبان مهر مخالفت مجمع 
تشــخیص مصلحت بر آن زده شده بود. البته این 
پایان ماجرا نبود و با تشدید حواشی شورای رقابت 
که برحسب وظیفه باید هر  ۶ ماه یکبار نسبت به 
تعیین قیمت خودرو متناسب با تورم بخشی اقدام 
می کرد امــا  از چند ماه قبــل از پایان یافتن عمر 

فعالیت خود به کما رفته بود فضا را برای عرض اندام 
مناسب دید و با عنوان اینکه ابلاغیه ای به این شورا 
ارسال نشده و براســاس قانون که تعیین تکلیف 
بازارهای انحصاری در اختیار این شوراست خود 
را همچنان متولی تنظیم بازار خودرو معرفی کرد 
و در این راستا در نامه ای به دادستانی کل کشور و 
سازمان بازرسی خواستار جلوگیری از این مصوبه 
شد موضوعی که به نظر می رسد بازهم تیر شورا به 
سنگ خورده و معاون قضائی دادستان کل کشور 
صحت قانونی تصمیمات تنظیم بازار را احراز کرده 
است حال باید منتظر شد و دید آیا مخالفان خروج 
خودروســازان از زیان که تنها نتیجــه آن رانت 
200 هزار میلیارد تومانــی برای دلالان و مافیای 
بازار بوده بازهم بر طبل ثبات قیمت ها آن هم در 
شرایطی که رشد تورمی  بر تمامی  ارکان تولید سایه 
افکنده و کارشناسان بارها بر لزوم خروج دولت از 

قیمت گذاری تاکید کرده اند، خواهند کوبید؟
 پیگرد قضائی عاملان افزایش قیمت 

 در حالیکه بارها تاکید شــده اصلاح قیمت ها 
متناسب با رشد تورم برای خروج صنعت خودرو 
از زیان و همچنیــن جلوگیــری از رانتی که در 
نتیجه شــکاف قیمتــی کارخانه و بــازار نصیب 
مافیای بازار می شــود ضرورتــی اجتناب ناپذیر 
اســت و فاطمی امین، وزیر صمــت تاکید کرده 
خودروسازان 115 هزار میلیاردتومان بدهی و ۸5 
هزار میلیاردتومان زیان انباشته داشته اند و بیش از 
200 هزار میلیاردتومان رانت در این صنعت وجود 
دارد، اما شورای رقابت در نامه ای به دادستانی کل 
کشور خواستار برخورد با عاملان افزایش قیمت ها 
شــده اســت در این رابطه غلامعلی صدقی عضو 
قضائی شــورای رقابت و معاون نظارت دیوانعالی 
کشــور می گوید: براســاس بند 5 ماده 5۸ قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی 
که مبتنی بر سیاســت های کلی نظام اقتصادی 
مصوب مقام معظم رهبری اســت یکی از تکالیف 
و اختیارات شــورای رقابت »تعییــن مصادیق و 
تصویب دستورالعمل تنظیم قیمت، مقدار و شرایط 

دسترسی به بازار کالاها و خدمات انحصاری در هر 
مورد با رعایت مقررات مربوط« است. وی ادامه داد: 
شورای رقابت پس از تشخیص انحصاری بودن بازار 
خودرو در ایران در ســال 13۹2 اقدام به تصویب 
دســتورالعمل تعیین قیمت خودروهای ساخت 
داخل در هر سال کرد و مطابق با آن اجازه افزایش 
قیمت خودرو توســط خودروســازان را هر سه 
ماه یکبار صــادر کرد که البتــه در دیماه ۹۹ این 
رویه به هر ۶ ماه یکبار تغییر کرد. صدقی تصریح 
کرد: شــرکت های خودروســازی ایران خودرو و 
ســایپا با حمایت وزارت صمت در روزهای اخیر 
بدون هیچگونه مجوزی از شــورای رقابت اقدام 
به اعلام قیمت های جدید کردند کــه این اقدام 
علاوه بــر افزایش قیمت خودرو در حاشــیه بازار 
و به هم خوردن نظم بازارخودرو، ســایر بازارها از 
جمله بازارسرمایه، ارز، کالا و خدمات را دستخوش 
تحولات کرده و به انتظارات تورمی دامن زده است. 
عضو قضائی شــورای رقابت تصریح کــرد: اقدام 
خودروســازان در فروش محصــولات خود بدون 
رعایت ضابطه قانونی، قطعا دادگستری را با انبوهی 
از پرونده های قضائی در آینده از ناحیه خریداران، 
به خواسته استرداد وجوه مازاد بر مصوبه شورای 
رقابت به دادگاه ها مواجــه خواهد کرد که از قبل 
این مساله، مشکلات عدیده ای برای نظام قضائی 
و مردم به بار خواهد آورد. معاون نظارت دیوانعالی 
کشــور با اشــاره به اینکه در این رابطه نامه ای به 
دادستان کل کشور و ســازمان بازرسی مکتوب 
کرده، گفت: به استناد ماده ۶2 قانون نحوه اجرای 
اصل 44 قانون اساســی و ماده 2۹0 قانون آیین 
دادرســی کیفری دســتورات لازم برای پیگیری 
موضوع و توقف اقدامات خــلاف قانون و تعقیب 

متخلفان صادر شود.
 تصمیمات تنظیم بازار قانونی است

اگرچه عضو قضائی شــورای رقابت این اقدام 
را غیرقانونی اعلام کرده اما پاســخ معاون قضائی 
دادستان نشــان دهنده طی شــدن روند قانونی 
در این مصوبه اســت به طوری که سعید عمرانی، 

معاون قضائی دادستان کل کشور با اشاره به اخبار 
منتشرشده درباره ابهامات قانونی افزایش قیمت 
محصولات کارخانه، دو خودروساز بزرگ از سوی 
ستاد تنظیم بازار کشور، اظهارکرد: دادستانی کل 
کشور سریعا به موضوع ورود و با مطالبه و ملاحظه 
دلایل و مستندات و بررســی دقیق و استعلام از 
مسئولان ذیربط صحت قانونی تصمیمات تنظیم 
بازار کشــور را احراز کرد. به گفته معاون قضائی 
دادستان کل کشور، تصمیمات اخیر به  رغم میل 
باطنی دولت در افزایش قیمت هــا صرفا به دلیل 
شــرایط خاص و در راســتای حمایت از تولید و 
تضمین اشــتغال پایدار ده ها هزار نفر کارگر و در 
موقعیت اضطرار مصوب شده است. وی با اشاره به 
ایراد و گلایه معاونت نظارت دیوانعالی کشور و عضو 
شورایعالی رقابت، افزود: این ایراد به جا بوده و به نظر 
در اطلاع رســانی به این نهاد غفلت صورت گرفته 
است. در خصوص لزوم اصلاح قیمت محصولات 
دو خودروساز بزرگ کشور همچنین، امیرحسن 
کاکایــی، کارشــناس صنعت خــودرو گفت: در 
شرایطی درباره قیمت خودرو صحبت می شود که 
با تورم بالایی روبه رو هستیم اتفاقی که در بازارهای 
مختلف از جمله خودرو می افتد به تورم ربط دارد. 
به این معنا که قیمت ها در حال گران شدن نیست 
بلکه ارزش پول ملی در حال کاهش اســت. او با 
هشدار نسبت به رهاشدگی بازارها افزود: مشکل 
اینجاســت که تولید نیز به حال خود رها شــده 
است. مشــکلات واقعی تولید حل نمی شود و در 
این شرایط به دو خودروســاز ایراد می گیریم که 
چرا قیمت تمام شده شما بالاست. کاکایی ادامه 
داد: در وضعیــت تورمی، ثابت نگه داشــتن نرخ 
خودرو غیرممکن است مگر اینکه منابع بی نهایتی 
تخصیص یابد. همچنین محمدرضا نجفی منش، 
رئیس انجمن همگن قطعه ســازان بیان داشت: 
تصمیمی  درســت ولو دیرهنگام گرفته شد و این 
اتفاق می تواند مانع از تجدید زیان خودروســازان 
شــود. وی درباره دلایل رد اولیــه افزایش قیمت 
خودرو از سوی رئیس جمهور گفت: این چنین نبود 
که رئیس جمهور موضوع افزایش قیمت خودرو را 
قبول نکرده باشد. رئیس جمهور به خاطر مصالحی، 
تاکید داشت از طریق ســتاد تنظیم بازار افزایش 

قیمت مطرح و اعلام شود. 

»آرمان ملی« حواشی اصلاح قیمت خودرو را بررسی می کند:

تیر شورای رقابت به سنگ خـــــورد!
  ابهام در دلایل مخالفت شورای رقابت؟!


